
 

 

Pensionärsråd med östra hälso- 
och sjukvårdsnämnden 
Datum 3 oktober 2022 

Tid 09:00-11:30 

Plats Lokal Billingen, Regionens hus i Skövde 

Närvaro: 

Gunilla Druve Jansson (C)  östra hälso- och sjukvårdsnämnden  

Dan Hovskär (KD)   östra hälso- och sjukvårdsnämnden 

 

Annika Markström    PRO 

Bengt Fernström  PRO    

Ing-Marie Åberg  PRO  

Ella Johansson   SPF Seniorerna 

Inger Wedholm  SPF Seniorerna 

Sture Ljungqvist   SPF Seniorerna  

Lisebritt Karlsson   SKPF 

Eva Strand    SKPF 

 

Sonja Helsingwall   PRG 

Eva Fryxell   PRG 
 

Ida Wernered   Koncernkontoret 

Ludwig Prytz   Koncernkontoret 

Jesper Poucette, punkt 3  Närhälsan & Terapigrupp äldre och läkemedel 

Nils-Gunnar Främberg, punkt 4a Närhälsan 

Gunnar Henning, punkt 5  Folktandvården 

Elisabet Söder, punkt 5  Folktandvården 

Mötesanteckningar  
1. Inledning 

Gunilla Druve Jansson hälsar alla välkomna och förklarar mötet öppnat. 

2. Föregående mötesanteckningar 

Läggs till handlingarna. 
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3. Läkemedel för äldre 

Jesper Poucette, terapigrupp äldre och läkemedel, talar om utmaningarna med 

läkemedelsbehandling av äldre och vad Västra Götalandsregionen gör i frågan.  

Kroppen förändras med åldern och läkemedel behöver anpassas, men mycket få 

av de symptom som äldre söker vård för är orsakade av åldern. I högre grad bör 

läkemedelsbiverkningar ses över som möjlig källa till symptomen. Regionen har 

en terapigrupp för äldre och läkemedel som arbetar på uppdrag av 

Läkemedelskommittén i VGR för en säker, rationell och kostnadseffektiv 

läkemedelsanvändning. De har tagit fram flera informationsmaterial, bland annat 

äldrekompassen med råd om hur verksamheterna ska tänka kring läkemedel för 

äldre, samt sömnbroschyren ”Hur sover jag?” med råd om sömn och 

sömnläkemedel för äldre. 

Rådet fick möjlighet att ställa frågor till Jesper under mötet. Bland annat kunde 

han informera om ett nytt Alzheimer läkemedel som nu är på väg in i fas tre-

testning. Denna medicin verkar mycket lovande och åtgärdar sjukdomsförloppet, 

snarare än symptomen. 

Presentationen biläggs till anteckningarna som bilaga A. 

4. Inskickade frågor från pensionärsorganisationerna 

a. Den digifysiska vårdcentralen i Mariestad, vad händer? 

Nils-Gunnar Främberg har tidigare varit och informerat om ett kommande 

närvårdscentrum i Mariestad. Nu meddelar han att det inte blev någonting med 

det. Det har däremot gett upphov till utveckling av nya digitala arbetssätt. 

Nils-Gunnar lyfter särskilt fram det positiva exemplet inom Närhälsan där 

hemsjukvårdspatienter tillsammans med en sjuksköterska i kommunen kunnat 

koppla upp sig digitalt för möte med distriktsläkaren vid vårdcentral. Projektet har 

testats sedan sommaren 2021 och har fått positiv verkan vilket lett till att det nu 

efterfrågats från flera kommuner i området. Mariestad, Götene, och 

Nossebro/Essunga är redan igång, samtidigt som Vara och Lidköping startar upp 
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under hösten 2022. På sikt bör utvecklingen av digifysiska arbetssätt kunna 

avlasta vården och patienten genom att vissa undersökningar kan göras på 

vårdcentral eller genom hemsjukvården utan behov av resor. Två exempel som 

lyfts fram under detta område är konsultationer mellan vårdcentral och sjukhus för 

ortopedpatienter, samt preoperativa narkosbedömningar.  

Presentationen biläggs till anteckningarna som bilaga B. 

5. Munhälsa för äldre 

Gunnar Henning, center för äldretandvård, och Elisabeth Söder, tandhygienist i 

kommun presenterar de utmaningar som munhälsa för äldre utgör samt vad Västra 

Götalandsregionen gör för att ta sig an detta.  

Äldre har i mycket högre grad kvar sina tänder idag, särskilt i Sverige som är 

världsbäst när det kommer till antal tänder som äldre har kvar. Denna utveckling, 

tillsammans med en åldrande befolkning, innebär nya utmaningar. Äldre idag har i 

större grad problem med restaurerade tänder och tandsjukdomar. Detta utgör ett 

stort problem då 4 av 10 i gruppen äldre också tappar kontakten med tandvården 

av olika anledningar. Inom Västra Götalandsregionen har ett antal olika projekt 

och arbeten påbörjats för att försöka möta dessa nya utmaningar: 

Vårdinventering vid biståndsbeslut (VIBB) är ett försök att fånga upp de personer 

som är 65 år och äldre med beviljad och pågående kommunal biståndsinsats för att 

upprätta eller upprätthålla en god tandvårdskontakt. Pilotprojekt i fyra kommuner. 

Mobil hemtandvård är ett försök att kunna erbjuda tandvård till sköra patienter 

som har svårt att ta sig till en tandvårdsklinik, exempelvis svårt sjuka eller 

patienter i livets slutskede. Projektet har testats i fyra kommuner. 

Nyhetsbrev från centrum för äldretandvård skickas ut fyra gånger per år och riktar 

sig till vården, men även patient-, brukar- och pensionärsföreningar. Om 

pensionärsföreningarna vill ha det för att sprida informationen vidare kan ni höra 

av er till Gunnar eller Elisabet (se sida 2 i presentationen för kontaktuppgifter). 



 

 Pensionärsråd med östra hälso- och sjukvårdsnämnden 

4   

Tandhygienist i kommun (TAIK) är ett projekt som syftar till att öka kunskapen 

om tandvård och munhälsa i kommunal verksamhet genom att integrera en 

tandhygienist som ett nav i samarbetet mellan region och kommun. Det började 

som ett pilotprojekt i Mariestad 2013-2016, som sedan omstöptes till ett större 

projekt vilket nu har testats i Trollhättan, Kungälv, Borås och Skövde. Projektet 

har haft goda resultat inom samtliga uppföljningsområden (se presentation). 

Digitala arbetssätt har utvecklats mycket snabbt till följd av de utmaningar som 

pandemin utgjort. Patienter kan numera vid behov tala med specialistkliniken 

digitalt vid besök hos folktandvården, men även olika former av konsultation som 

passar väl för digitala möten erbjuds via Onlinekliniken. 

Presentationen biläggs till anteckningarna som bilaga C. 

 

6. Sammanfattning och avslutning 

Gunilla Druve Jansson tackar alla för idag och förklarar mötet avslutat. Nästa 

pensionärsråd är den 9 december 2022, då hoppas vi ha reglementena färdiga för 

de nya nämnderna och kunna presentera en plan för fortsatt dialog. 

 

Vid anteckningarna, 

Ludwig Prytz 


